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ACTA DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL MUNICIPAL 
DE LESBIANES, GAIS, TRANS, BISEXUALS I INTERSEXUALS DE BARCELONA 

 

Per indicació de la presidenta del Consell, Ima. Sra. Laura Pérez Castaño, us convoquem 

a la sessió Permanent del Consell Municipal de Lesbianes, Gais, Trans, Bisexuals i 

Intersexuals de Barcelona, que es celebrarà el proper dimarts 24 de maig, a les 

18:00h, al Museu Picasso de Barcelona, c/ Montcada 15-23, accés per Pl. de Jaume 

Sabartés.  

 

ORDRE  DEL  DIA 

 

1.- Salutació i benvinguda.  

2.- Lectura d'excuses i delegacions i aprovació, si escau, de l'acta anterior.   

3.- Exposició del procés d´elaboració del Pla municipal LGTBI per a la diversitat sexual  

     i identitat de gènere 2016-20.   

4.- Grups de treball iniciats i previsió. 

5.- Presentació entitats que es volen incorporar al CM. 

5.- Informació temes d´interès pel CMLGTBI per part de la presidència i la   

     vicepresidència.   

6.- Torn obert de paraules. 

 

 

 

 
 

 

 

 
 



 

 

Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets Socials.  

 

 2 

ASSISTENTS 

 
Presidenta   
Laura Pérez Castaño, regidora de Cicle de Vida, Feminismes i LGTBI 

 
Vicepresident associatiu 
Rodrigo Araneda Villasante, Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals,  
Bisexuals i Transsexuals (ACATHI) 
 
 
Secretària 
Meritxell Sáez i Sellarès 
 
 
Representants dels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona 
Carmen Andres – DELEGA en Nacho Cano (GMPSC) 
Maria Magdalena Barceló Varea – DELEGA en María Eugenia Angulo (GMC’s) 
Montserrat Benedí Altés (GMERC) 
Àngels Estelles Ruedas (GMPP) 
Maria Rovira (GMCUP) 
Francina Vila i Valls (GMCIU) 
 
Entitats  
Rodrigo Araneda Villasante - Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, 
Bisexuals i Transsexuals (ACATHI)  
Paulina Blanco - Fundació Enllaç  
Jose Benito Eres i Rigueira - Grup d’Amics Gais, Lesbianes, Transsexuals i Bisexuals 
(GAG)  
Joan Igual i Bracons - Associació Catalana d’Empreses per a Gais i Lesbianes 
(ACEGAL)  
Raquel de Haro - CCOO Barcelonès. 
Irma Llompart i Escoda - Associació Cristiana de Gais i Lesbianes (ACGIL) 
Mar C. Llop - Generem  
Pilar Medrano - Associació de Famílies Lesbianes i Gais (FLG)  
Joaquim Roqueta i Manen - Gais Positius  
Emilio Ruiz Pérez - Casal LAMBDA  
 
 
Departaments municipals i altres organismes 
Andreu Agustín Andrés (Coordinador del Pla municipal LGTBI) 
Marta Cruells (Cap de gabinet, Regidoria de Cicle de Vida, Feminismes i LGTBI) 
Maria Gas Cid (Directora de Serveis de Cicle de Vida, Feminismes i LGTBI) 
Josep Lluís Queralt (Direcció de serveis de Clicle de vida, Feminismes i LGTBI) 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 
La presidenta dóna la benvinguda a les persones assistents i obre la sessió. 

1. Salutació i benvinguda 

La presidenta remarca la importància de començar la sessió puntualment. Comenta 
que disposen d’un temps màxim de dues hores, però proposa que siguin operatius i 
que es puguin debatre tots els temes en una hora i mitja. 

A continuació, dóna la benvinguda a dues entitats noves: l’Associació de Mares i Pares 
de Gais i Lesbianes - AMPGIL i Generem. Comunica que els temes que s’han de 
tractar en aquesta sessió, a més de l’aprovació de l’acta anterior i la lectura d’excuses i 
delegacions, són el desenvolupament de l’elaboració del Pla LGTBI, els grups de 
treball en actiu i la seva composició, així com la previsió d’altres grups de treball, la 
presentació de les entitats que s’hi volen incorporar, la informació de diversos temes 
proposats des de Vicepresidència i, finalment, el torn obert de paraules. 

2. Lectura d’excuses i delegacions i aprovació, si escau, de l’acta anterior 

La secretària comunica que només han excusat la seva absència i han delegat 
l’assistència dues persones. 

S’aprova l’acta per unanimitat. 

A continuació, explica el contingut de la carpeta que els han lliurat a tots els assistents: 
l’ordre del dia, l’acta del plenari de l’anterior Consell i cinc presentacions de les entitats 
que han sol·licitat ser membres del Consell: tres ja es van presentar en l’anterior 
plenari i les altres dues proposa fer-ne la presentació en el proper plenari. Incideix que 
en aquesta sessió s’hauria de decidir si s’hi admeten les tres entitats que ja van ser 
presentades: Chrysallis, Gayles TV i Creación Positiva.  

3.  Exposició del procés d’elaboració del Pla municipal per a la diversitat sexual i 
identitat de gènere 2016-2020  

La presidenta exposa que aquest pla és importantíssim per a ells; que ja n’han parlat 
en diversos espais i moments. 

Tot seguit, explica que aquest pla parteix d’un aprenentatge del pla anterior i de 
l’avaluació de les diverses accions dutes a terme. A més, especifica que, d’acord amb 
les diferents reflexions aportades per tots, ha de ser un pla que, a banda d’accions i 
d’objectius, també incorpori indicadors objectivables amb la finalitat de poder fer un 
procés de governança –el seguiment i l’avaluació– compartit amb les persones i les 
entitats, i així al final poder avaluar d’una manera objectiva si s’ha complert, si s’ha 
avançat i veure quines coses no han funcionat.  
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Així mateix, exposa que aquest pla també ha d’incloure les aportacions que es fan i 
alguns temes emergents, com els drets sexuals i reproductius de les dones lesbianes, 
o el tema de la plurisexualitat i la intersexualitat.  

Tot seguit, remarca que també és molt important tenir en compte el Pla de justícia de 
gènere, que s’està treballant des del Departament de Transversalitat de Gènere, amb 
la Regidoria de Feminismes i amb totes les àrees de l’Ajuntament, perquè ambdós 
plans han de tenir espais comuns, espais de treball conjunt i mesures creuades. 

En aquest sentit, comunica que el Pla de gènere es presentarà properament i que té 
tres àrees clares: economia per a la vida i organització del temps, ciutat de drets i 
barris habitables inclusius. Destaca que, sobre la base d’aquest pla, cada una de les 
polítiques de l’Ajuntament tindrà objectius específics en matèria de gènere. D’altra 
banda, exposa que és un pla que s’està intentant construir conjuntament i que s’està 
fent l’esforç de recollir diferents propostes perquè sigui un pla de ciutat i no només un 
pla d’un partit.  

A continuació, dóna la paraula al senyor Andreu Agustín perquè expliqui amb més 
detall tot el procés d’elaboració d’aquest pla. 

El senyor Andreu Agustín Andrés, coordinador del Pla municipal LGTBI de 
l’Ajuntament de Barcelona, primer de tot, comenta que aquest pla hauria d’estar 
enllestit el mes de juny del 2016. 

Quant al procés d’elaboració del pla, explica que hi haurà una primera part de 
confluència i sistematització de propostes, en la qual un aspecte és incorporar tots els 
documents que tenen relació amb aquest pla. A tall d’exemple, comenta que la Llei 
11/2014 impregna tot aquest pla i les seves mesures, perquè és un element molt 
important per al disseny del pla. 

Una altra part és el resultat de l’avaluació del pla anterior; manifesta que una de les 
dificultats que hi ha per poder fer-ne l’avaluació –que ja se’n va fer esment per part de 
les entitats en l’anterior Consell– és que l’anterior pla no tenia indicadors. Per això, al 
proper pla totes les mesures tindran indicadors per tal de poder-ne fer una avaluació 
sistemàtica mitjançant aquests indicadors. 

A més a més, exposa que també es compta amb les recomanacions per a un model 
d’atenció a la salut de les persones transsexuals –document que es va presentar fa 
poc en aquesta mateixa sala– i amb un diagnòstic sobre la realitat de les persones 
intersexuals –que es presentarà dintre de poc–, com també amb un material –que en 
diuen TransLab– sobre el disseny de les estratègies d’intervenció per a la inserció 
laboral de les persones trans. Així mateix, comenta que altres documents que s’han de 
tenir en compte són l’Enquesta de Salut de Barcelona, l’estudi de les persones LGTBI 
més grans de cinquanta anys, l’Enquesta Qualitat de Vida, Igualtat i Esports i el Pla 
per a la justícia de gènere, entre d’altres.  

Quant als processos participatius, informa que bàsicament són els que s’han fet a 
través del PAM i del Centre Municipal de Recursos LGTBI. Exposa que dins dels 
debats del PAM es van fer tres sessions sobre temes emergents: reproducció assistida 
per a col·lectius de diversitat sexual, discriminació laboral, espai públic i educació. 
Amb relació al procés participatiu del Centre Municipal de Recursos LGTBI, indica que 
es van fer cinc reunions per treballar a partir d’un document funcional elaborat 
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juntament amb la Plataforma d’Entitats, es va arribar a un primer document de 
consens i, finalment, es va fer una sisena reunió –la darrera– per començar a parlar 
dels espais d’aquest centre de recursos. 

D’altra banda, informa sobre un treball intern que estan duent a terme i que està molt 
avançat: uns tallers temàtics amb tècnics i tècniques municipals en els quals s’ha 
treballat sobre vint àrees municipals per a la formulació de mesures i indicadors. En 
aquest sentit, els recorda que és un pla municipal i que, per tant, no es pot fer només 
amb la participació, sinó que cada àrea de l’Ajuntament ha de poder analitzar les 
mesures, consensuar-les o no i, fins i tot, participar en els indicadors. Assenyala que, 
partint de les mesures del pla anterior i de la incorporació de les que han sortit dels 
processos participatius, han valorat de cada una de les mesures si calia redactar-la de 
nou, canviar-la, adaptar-la o suprimir-la. Especifica que en algunes àrees s’han fet 
equips múltiples, com ara Salut, Serveis Socials i altres àrees, i en d’altres, equips 
específics. Així mateix, indica que també estan en el procés de revisió dels indicadors 
amb els tècnics i tècniques municipals, que, després, es farà la presentació al Consell 
per tal de validar, modificar i acabar d’enllestir el pla, i que l’últim pas és la redacció 
definitiva del pla. 

Per acabar, fa un repàs del calendari de l’elaboració d’aquest pla: la primera fase de 
confluència i sistematització s’ha fet els mesos de febrer i març; les sessions de treball 
participatives amb entitats s’han dut a terme al febrer, març i maig; els tallers amb els 
tècnics municipals s’han fet durant març, abril i maig, i afegeix que la idea és enllestir 
la redacció del pla entre maig i juny. Per tant, considera que l’horitzó seria tenir el pla 
redactat abans de l’estiu, intentar portar-lo al Consell i començar a treballar-hi 
directament després de les vacances. 

La presidenta anuncia que obre el torn de paraules. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, demana que expliquin 
específicament com serà la redacció del pla, si la farà Momentum Lab o si es farà 
conjuntament amb l’Ajuntament. 

El senyor Andrés informa que Momentum Lab no ha fet la redacció del pla, sinó que 
els ajuda en el tema del centre de recursos. Indica que el pla l’està redactant un equip 
de la Universitat de Vic (Gerard Coll Planas, Miquel Missé, Sara Barrientos) 
conjuntament amb la Meritxell Sáez, secretària del Consell, i ell mateix. Apunta que 
l’encàrrec de la redacció el té la Universitat de Vic perquè van valorar positivament que 
haguessin estat ells els que també van redactar el pla anterior, i, per tant, ja coneixien 
tot el procés, la qual cosa podia fer que el procés fos més ràpid.  

El senyor Roqueta pregunta si el tema dels indicadors el treballa el mateix equip. 

El senyor Agustín li respon que sí. 

El senyor Roqueta considera que el pla ha de tenir uns indicadors que siguin prou 
avaluables per poder-ne treure un rèdit i que realment puguin ser crítics per poder 
avaluar on s’han equivocat de cara a l’elaboració d’un nou pla. 

El senyor Agustín expressa el seu acord. Tot seguit, insisteix que una de les dificultats 
de l’equip que va fer l’avaluació del pla anterior –en aquest cas era Spora, perquè 
intenten que els equips siguin plurals– va ser que el pla anterior no tenia indicadors. 
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Per tant, manifesta que hi ha algunes mesures que semblen irrealitzables o no 
avaluables i que directament les han tret, perquè creuen que si no es poden mesurar 
no té sentit que hi siguin, tot i que les entitats podran veure aquestes mesures, 
treballar-les i fer-hi aportacions. 

El senyor XX  no ho entén i pregunta si quan una cosa no és avaluable es desestima. 

El senyor Agustín aclareix que la idea és redactar les mesures acompanyades 
d’indicadors per tal que es puguin avaluar. 

El senyor XX considera que hi ha moltes coses que a vegades és molt difícil veure el 
retorn que tenen i que no per això s’han de desestimar. En aquest sentit, exposa que 
tots pensen que és bo fer publicitat de la nova llei i donar-la a conèixer, que seria molt 
bo fer un anunci a la televisió, i pregunta com es calcula la incidència d’això.  

El senyor Agustín respon que, en aquest cas hipotètic, l’indicador podria ser «Accions 
realitzades en mitjans de comunicació i nombre d’accions». 

La presidenta explica que també han tingut un debat sobre el tipus d’indicador; per 
exemple, a la reunió amb els grups municipals, Convergència va insistir molt en el 
tipus d’indicador. En aquest sentit, informa que hi ha indicadors que mesuren el 
resultat, que acostumen a ser més fàcils de formular i de verificar, perquè són molt 
específics: nombre de reunions, espais on s’ha arribat, nombre de fulls de mà que 
s’han distribuït...; i n’hi ha d’altres que són d’impacte, que acostumen a ser més 
qualitatius, amb una valoració més subjectiva, per exemple, mitjançant una enquesta 
de satisfacció. Apunta que aquests indicadors d’impacte també són importants i, de fet, 
n’han introduït alguns al pla. Ara bé, considera que calen alguns indicadors que ajudin 
a fer el seguiment, a avaluar si el pla funciona, si s’ha avançat. Per això en aquesta 
sessió han parlat de no només treballar el contingut de la redacció final del pla, sinó 
també validar-lo o fer propostes conjuntes del model de governança, i que la valoració 
sigui externa i també amb la participació del Consell.  

En definitiva, manifesta que cal tenir-ho clar des del principi i, si no hi estan d’acord, 
arribar a un acord de proposta per poder-ho fer de la millor manera. 

El senyor Roqueta assenyala que, d’una banda, hi ha el grup de treball sobre el tema 
de la implementació de la llei, per exemple, que a tots els interessa saber què es fa 
des de l’Ajuntament i que des del Consell ja es fa una mica el control.  

Quant al tema del pla, considera que, una vegada estigui redactat i aprovat, una tasca 
fonamental del Consell és fer una mica el control de què s’està fent i de quines coses 
són més fàcil de tirar endavant. Manifesta que en l’àmbit polític això es pot fer, però 
que també les entitats poden anar veient prioritats o detectar que cal un canvi en el 
termini d’algunes mesures. 

La senyora Paulina Blanco, en nom de la Fundació Enllaç, considera que, com a 
comissió permanent, almenys una vegada a l’any caldria fer una revisió dels objectius 
aconseguits i del que no s’ha aconseguit i per què. A més, com que hi ha 
temporització, mirar els objectius a curt termini, a mitjà termini i a llarg termini.  

El senyor Agustín remarca que, a totes les comissions permanents i a tots els consells 
anteriors, sempre s’informava del pla, sense indicadors perquè no n’hi havia. Ara bé, 
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expressa que entén positivament la paraula control, que és com un seguiment més 
acurat i més participatiu. 

El senyor José Benito Eres i Rigueira, en nom del Grup d’Amics Gais, Lesbianes, 
Transsexuals i Bisexuals - GAG, comenta que el tema dels indicadors li sembla 
important, però que a vegades és molt difícil de mesurar l’acció. A tall d’exemple, 
explica que el seu documental Vides transsexuals, després de sis anys, encara 
continua veient-se. És a dir, creu que és important impulsar i que també és important 
l’impacte que pot tenir sobre la població, que pot ser durant alguns anys. 

El senyor Emilio Ruiz, en nom del Casal Lambda, demana que, un cop estigui redactat 
el pla i els indicadors, es lliuri amb temps suficient a les entitats perquè el puguin 
estudiar per fer-hi aportacions. 

La presidenta creu que, de fet, passaran mesos per a la presentació definitiva des que 
es treballi amb el Consell. Comunica que intentaran que hi hagi prou temps i també 
recolliran les propostes que s’han fet en aquesta sessió. 

4. Grups de treball iniciats i previsió 

La presidenta indica que, primer de tot, cal abordar un conflicte que hi ha, que és com 
aclarir la composició dels grups de treball; un conflicte que, a més, és reiterat i que, 
segons els expliquen, és un tema que passa a molts consells, perquè en la 
reglamentació dels consells sobre qui pot participar-hi de vegades hi ha escletxes o 
buits. Tot seguit, exposa que li ha arribat una queixa del senyor Bernat Cassó que avui 
no hi és, com tampoc, de moment, ningú del seu grup municipal–, responsable del 
Grup de Treball de LGTBI de Convergència Democràtica de Catalunya, perquè en la 
primera reunió del Grup de Treball del Centre de Recursos LGTBI –que és un grup de 
treball que es va crear aquí i que, segons el Reglament, és obert, adreçat a tots els 
membres del Consell; per tant, a través del correu electrònic les persones interessades 
en el grup de treball s’hi van apuntar– una sèrie d’entitats, no totes, van expressar que 
entenien que aquell grup no és un espai en què puguin participar partits polítics i que, 
per tant, ell es va sentir exclòs i va marxar. 

A continuació, dóna la paraula a la secretària perquè expliqui què estableix el 
Reglament en aquest sentit. 

La secretària exposa que el Reglament diu poca cosa i ho deixa molt obert, que a 
l’article onzè, que fa referència als grups de treball, planteja dos punts: que els grups 
de treball estan formats per membres del Consell Municipal LGTBI o per les persones 
en qui deleguin aquests, però no parla de quin tipus d’entitat, organització o partit 
polític en concret en podria formar part, sinó que s’entén que tots els membres del 
Consell; i, en el segon punt, que aquests grups de treball s’han de reunir un mínim 
d’una vegada cada dos mesos i han d’informar de la feina realitzada sistemàticament a 
la Comissió Permanent i un cop l’any al Consell Plenari.  

D’altra banda, comenta que aquesta situació no és casual i es dóna moltes vegades, 
segurament perquè, tot i que el Reglament ho deixa obert, tradicionalment a aquests 
grups de treball acostumen a assistir-hi bàsicament les entitats. 
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En definitiva, fa palès que aquest punt s’haurà de treballar, regular, valorar si els 
interessa especificar-ho quan es faci el grup de treball en relació amb la modificació de 
la normativa interna del Consell, perquè, si el tanquen, es corre el risc de quedar-se 
molt lligats per la normativa, però, d’altra banda, si el deixen molt obert, es poden 
produir malentesos o conflictes innecessaris. Així mateix, destaca que seria important 
veure que la participació que motiva els membres està justificada i que aporten una 
visió específica sobre el tema que s’està treballant.  

La presidenta informa que el senyor Cassó demana a la Presidència que tingui una 

resposta contundent a favor que qualsevol entitat hi pugui assistir i que incidents com 
el d’aquell dia no es tornin a repetir. Comunica que la seva resposta ha estat que 
lamenta, òbviament, la seva incomoditat, però que és cert que la definició dels grups 
és oberta, que és un consell de participació, que és un tema que cal abordar i debatre 
en el nou Reglament i intentar que aquestes situacions quedin recollides; que valora 
positivament la posició que va prendre de deixar la reunió perquè hi havia entitats que 
no se sentien a gust i que es posa a la seva disposició per informar-li sobre els 
avanços d’aquell grup i que a la Comissió Permanent també s’informarà. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, explica que ells eren en 
aquella reunió i que és un grup de treball per a les entitats. Creu, i d’alguna manera ho 
ha denunciat, que el Consell està excessivament polititzat, que només cal veure la 
composició d’aquesta comissió: gairebé hi ha més tècnics i polítics que entitats. Per 
això demana a la presidenta que es faci una reflexió respecte a aquesta qüestió. 

D’altra banda, exposa que els grups de treball són un espai on les entitats volen 
treballar còmodes i que els grups polítics tenen molts espais on les entitats no hi són, o 
només hi són com a convidats. És a dir, pensaven que els grups polítics respectarien 
l’espai de les entitats i no anirien al grup de treball. D’altra banda, no entén l’actitud 
d’ofès del senyor Cassó perquè reitera que els grups polítics ja tenen molts espais, i 
considera que, en lloc d’ofendre’s, hauria de fer la reflexió que les entitats tenen raó de 
voler tenir un espai propi en el qual treballar entre elles. Destaca que, al principi, el 
Consell Municipal havia de ser un espai de les entitats i que cada cop ho és menys.  

Per tot això, manifesta que no és excloure, sinó tenir una mica de sentit comú i de 
respecte cap a les entitats i deixar que les entitats tinguin algun espai propi on treballar 
entre elles, sense els polítics. 

El senyor Emilio Ruiz Pérez, en nom del Casal Lambda, expressa el seu acord amb la 
intervenció del senyor Joaquim Roqueta. Considera que s’hauria de revisar el 
Reglament de la majoria dels consells de participació de l’Ajuntament i acotar en el 
sentit que, si són consells de participació, els polítics ja tenen el plenari i les 
comissions, com també els tècnics municipals, i en canvi les entitats poques vegades 
tenen espais per poder concretar i acordar coses. Comunica que, durant sis anys, ha 
estat al Consell de Ciutat de Barcelona i que als grups de treball normalment només hi 
assistien les entitats i que els partits polítics, si hi assistien, només tenien veu, no vot. 
Per tant, considera que aquest tema s’hauria de clarificar en la futura revisió del 
Reglament del Consell Municipal LGTBI: veu per a tothom que integra el Consell o les 
comissions o els grups de treball, però el vot només per a l’òrgan de participació, que 
és «extern» a l’estructura municipal o de funcionament polític de l’entitat. 

El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, mostra el seu acord amb l’afirmació que tots els àmbits, 
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fins i tot els associatius, estan massa polititzats. Assenyala que ell sempre diu el 
mateix: aquest és un òrgan de l’Administració i les entitats hi vénen a seguir el joc de 
l’Administració, i, per tant, tots els grups de treball també formen part d’aquest joc de 
l’Administració. Ara bé, considera que el tema del vot sí que és important, tot i que 
pensa que als grups de treball ja és així: els partits polítics tenen veu però no vot. Tot 
seguit, manifesta que aquests grups de treball també és la manera potser que els 
partits polítics participin de les coses més concretes dels treballs; que una cosa és 
participar de la construcció i una altra cosa és decidir, i decidir es fa en el plenari. Per 
tant, no s’oposa en absolut a la participació, sense vot, dels partits polítics en els grups 
de treball. Especifica que ell no era en aquesta reunió primera. D’altra banda, remarca 
que també hi ha uns experts en els consells, que qui els tria sempre és l’Administració 
i que, per tant, estan seguint el joc de l’Administració.  

La senyora Paulina Blanco, en nom de la Fundació Enllaç, es queixa que els polítics al 
plenari entren i surten, o bé s’hi estan cinc minuts i marxen, i, per tant, demana una 
mica més de respecte per a les persones que són allà dues, tres o quatre hores, que 
són de les entitats. Tot seguit, es mostra d’acord que no han de tancar els grups a gent 
que està interessada a treballar, però que les decisions les prendran les entitats. 

El vicepresident creu que cal fer diverses reflexions. D’una banda, en el moment que 
es va decidir la participació de les sectorials, es va donar un espai més als polítics, i 
així al Consell LGTBI els polítics hi participen per dues vies: els que participen al 
Consell Municipal i les sectorials de partit, cosa que considera que és donar molt lloc a 
l’àmbit polític. D’altra banda, creu que cal donar llibertat als grups de treball per decidir 
el seu funcionament, i, des d’aquest punt de vista, són les entitats que participen en 
cada grup de treball les que poden marcar les directrius i qui hi participa. 

El senyor Roqueta comenta que des de fa uns mesos estan refundant una mica el 
Consell i pensa que s’han plantejat moltes coses, que es parla molt de participació, 
però que, a vegades, aquesta participació no s’acaba traduint. A continuació, en la 
línia del que deia el vicepresident, considera que cada grup de treball ha de poder 
verbalitzar com vol treballar i que els polítics haurien d’entendre que algun grup de 
treball no vulgui que hi participin els grups polítics.  

En definitiva, remarca que estan refundant el Consell i que segurament coses que fins 
ara eren vàlides i hi havia determinades maneres d’actuar, ara estan canviant, perquè 
les entitats ho estan demanant, perquè, si no, pot passar que moltes entitats deixin 
d’anar als consells de participació, deixin de venir a les comissions permanents i vagin 
treballant entre elles. És a dir, les entitats volen decidir com volen participar i formar 
part de les decisions, que no perquè sigui l’Administració han d’obeir cegament. 

Finalment, demana que portin aquestes reflexions als seus partits, als seus àmbits; 
pensa que els polítics són prou hàbils i tenen prou experiència per saber que en 
determinats espais potser sobren i que potser les entitats volen tenir el seu espai propi. 

La presidenta opina que aquestes reflexions i la discrepància d’opinions que s’han 
plantejat s’haurien de reflectir en la revisió del Reglament, com també el debat de la 
sobrerepresentació dels partits polítics hauria d’estar fixat al Reglament. Tot seguit, 
expressa que és un espai de participació per a entitats i que les entitats, amb la 
conformació del Reglament, haurien de poder dir com volen que sigui aquest espai i 
com ha de ser la relació entre partits polítics, sindicats, entitats i les sectorials dels 
partits.  



 

 

Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets Socials.  

 

 10 

A continuació, constata que, per evitar situacions com la descrita, seria bo que cada 
vegada que sorgeix un grup de treball nou aquestes regles es poguessin fixar 
prèviament. En definitiva, proposa que, amb la constitució del grup, les entitats 
membres decideixin si volen o no l’entrada de partits polítics.  

El vicepresident apunta que s’hauria de votar perquè es tracta d’una decisió de la 
Comissió Permanent. 

El senyor XX pregunta si es refereixen tant a partits polítics com a sectorials i grups. 

El senyor Roqueta especifica que, en aquest cas, aquesta persona li sembla que venia 
per part d’una sectorial. 

La senyora Raquel de Haro, en nom de l’àmbit LGTBI de Comissions Obreres, 
pregunta si els sindicats també hi estarien inclosos. Matisa que el seu sindicat és aquí 
perquè tenen àmbit LGTBI. 

El senyor Roqueta informa que en la primera reunió d’aquell grup de treball –a la qual 
la representant de Comissions Obreres no va assistir– van decidir, per exemple, 
incorporar-hi la senyora de Haro, de Comissions, perquè pensen que els pot aportar 
molt en el tema laboral, com també van valorar que els partits polítics no hi aportaven 
res, més aviat podien entorpir el funcionament del grup. 

El senyor José Benito Eres i Rigueira, en nom del Grup d’Amics Gais, Lesbianes, 
Transsexuals i Bisexuals - GAG, creu que és un tema a tractar al plenari, en tot cas, 
que hi hauria d’haver una proporcionalitat, no ser tan radicals, sinó adoptar una solució 
intermèdia com ara que els partits polítics hi puguin estar però no votar. És a dir, que 
les decisions les prenguin les associacions.  

La presidenta aclareix que això és el que diu el Reglament i és el que va provocar 
aquesta incomoditat i aquest conflicte. 

El senyor Roqueta remarca que ara estan debatent que cada grup de treball tingui la 
potestat lliure de decidir com vol treballar. Matisa que només demanen que se’ls deixi 
la llibertat de treballar com vulguin i d’escollir les persones que participen als grups. 

El senyor Ruiz indica que, d’acord amb el que ell recorda, des del 2012 a cap grup de 
treball del Consell Municipal LGTBI han estat presents els partits polítics i que al 
Consell Municipal de Ciutat mai participaven ni els partits polítics ni les sectorials. 

El senyor Roqueta proposa que cada grup de treball sigui lliure de decidir com vol 
treballar. 

La presidenta apunta que ho portarien com a proposta al plenari i que, per tant, 
s’hauria d’aprovar per unanimitat o per votació. Tot seguit, demana si hi ha algú que hi 
estigui en contra.  

S’aprova per unanimitat portar aquesta proposta al plenari. 

La senyora Paulina Blanco, en nom de la Fundació Enllaç, matisa que no poden 
confondre –està segura que ningú ho fa– partits polítics i persones especialistes, 
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alienes al Consell, en el tema que s’està tractant en el grup de treball, perquè poden 
fer un gran servei. 

La presidenta exposa que en aquesta sessió volien informar sobre els grups de treball 
del Centre de Recursos i de la Llei 11/2014. Així mateix, suggereix que cada grup 
hauria d’elegir un coordinador o bé designar qui traslladarà la informació de cada grup. 

A continuació, dóna la paraula al senyor Roqueta perquè informi sobre el Grup de 
Treball del Centre de Recursos LGTBI. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, comunica que en 
aquest grup de treball hi ha FLG, l’Associació de Famílies, BarceDona, el Casal 
Lambda, el FAGC, Gais Positius, Pandora, també Raquel de Haro, de Comissions 
Obreres, i Stop Sida, com també, per part de l’Ajuntament, Andreu Agustín, Maria Gas 
i Meritxell Sáez, i el vicepresident del Consell, Rodrigo Araneda. Precisa que algunes 
d’aquestes entitats no van poder venir a aquesta primera reunió. Tot seguit informa del 
calendari de reunions que van establir: una reunió el 31 de maig, una altra el 20 de 
juny i una altra al juliol, encara sense dia determinat.  

Així mateix, manifesta que van prendre alguns acords sobre el tema del disseny del 
Centre de Recursos LGTBI, com ara que ha de ser un espai accessible i funcional, 
amable, amb la màxima lluminositat, tot això referit al local del carrer Borrell.  

A continuació, comenta que la senyora Maria Gas a l’inici de la sessió l’ha informat que 
hi ha un equip de dos arquitectes, un dels quals és interiorista, que ja començarà a 
treballar sobre aquest espai per veure com es pot adaptar a les necessitats 
expressades. Considera que és molt important comptar amb arquitectes i interioristes 
perquè els ajudin a visibilitzar-ho, a adaptar les seves idees a la nova realitat. 

La presidenta dóna la paraula a la senyora Maria Gas perquè informi sobre el Grup de 
Treball de la Llei 11/2014. 

La senyora Maria Gas Cid, Directora de Serveis de Cicle de vida, Feminismes i LGTBI, 
informa que l’encàrrec d’aquest grup de treball era visibilitzar tot el que s’ha fet com a 
Ajuntament dins de l’àmbit de la Llei 11/2014 i que es va fer la reunió el 29 de febrer, 
en la qual es va presentar un informe estructurat segons els diferents articles de la llei 
en què es va incorporar tot el que es feia com a ajuntament en aquest marc. 

A continuació, explica que en aquella reunió es va arribar a una sèrie d’acords, el 
primer dels quals és que s’ha d’incorporar dins d’aquest diagnòstic tota la feina que es 
fa des de les entitats i des d’altres institucions de la ciutat, perquè, si no, només era 
una visió municipal del que es feia a la ciutat.  

Sobre la base d’aquest acord, comunica a les entitats que, com a mesura de treball, 
elaboraran una fitxa, amb la mateixa estructura que té l’informe, i l’enviaran a les 
entitats perquè l’emplenin i la retornin abans de finals de juny, del 15 al 30 de juny, i 
després ells abocaran aquestes dades en aquest informe. A més, assenyala que, en 
paral·lel, també parlaran amb les diferents institucions per obtenir aquesta informació. 

Comunica que volen tornar a reunir el grup de treball cap al 15 de juliol, amb un 
document una mica més complet del que hi ha ara, que, de fet, és un working 
progress, un document que anirà evolucionant.  
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D’altra banda, comenta que de manera natural a aquell grup de treball es van 
convocar entitats i partits polítics, però que dins del grup mateix es va acordar que les 
reunions de treball es farien amb entitats i que un cop l’any es faria un retorn amb els 
partits polítics per donar compte de com s’estava complint la llei a Barcelona.  

A continuació, manifesta que hi ha vint-i-sis entitats apuntades a aquest grup de 
treball, que no totes van assistir a la primera reunió, i que han decidit trucar a aquestes 
vint-i-sis entitats per ratificar que continuen estant interessades en aquest grup.  

Quant al tema de la persona coordinadora, assenyala que és fer de portaveu, que pot 
ser rotatori, per facilitar la feina quotidiana amb la Secretaria, amb els tècnics de 
l’Ajuntament, perquè hi ha coses o dubtes que es podrien resoldre més àgilment amb 
un representant del grup, sense haver de reunir cada vegada tot el grup de treball. 
Matisa que, evidentment, en el grup de treball s’establirà quin marge de decisió té o no 
té aquest coordinador o coordinadora.  

La presidenta fa palès que en aquest grup de treball justament a la primera reunió va 
venir tant la Generalitat –de fet, estava convidada la directora d’Igualtat de la 
Generalitat– com els grups polítics, perquè pensaven que en un tema com aquesta llei 
calia fer un grup de treball ampli i començar a treballar de seguida. Així mateix, indica 
que a la propera reunió poden explicar els avanços que hi ha amb la Generalitat, que 
tenen pendents diverses reunions, i que ha de ser un grup amb una periodicitat i amb 
un gruix de feina bastant intens, sobretot de càrrega interna. 

Tot seguit, dóna la paraula a la secretària perquè exposi el tema de l’actualització de 
grups i la seva viabilitat. 

La secretària assenyala que caldria reactivar alguns grups, com per exemple el Grup 
de Treball Trans. Comenta que el mes de juny treballaran la seva composició: primer 
contactaran amb les entitats que formaven part d’aquest grup per saber si hi volen 
continuar i després veuran si hi ha noves entitats que s’hi volen incorporar. Indica que 
els temes rellevants per tractar podrien ser el bullying, o assetjament escolar, la salut, 
la visibilitat laboral, la documentació municipal i altres que el grup de treball valorés 
com a importants, amb una previsió de tres sessions de setembre a desembre, i que el 
grup de treball hauria de poder decidir qui vol que sigui el seu representant. 

A continuació passa la paraula a la senyora Paulina Blanco perquè informi sobre el 
Grup de Treball de Gent Gran. 

La senyora Blanco explica que el Grup de Treball de Gent Gran va tenir vuit reunions, 
de l’any 2013 a l’any 2015, i que els objectius que es van plantejar van ser: la 
importància de tenir personal amb una sensibilització especial pel tema LGTBI, per 
tant, formació de professionals; quines necessitats tenen les persones grans, resultat 
d’aquest neguit ha estat l’estudi 50+; el tema d’implicar el col·lectiu LGTBI en general 
en el tema de les persones grans; com funcionen els serveis existents per a les 
persones grans, i quina imatge és la que es projecta des de l’Ajuntament, per exemple, 
de les persones grans LGTBI. 

La secretària comenta que un altre grup que caldria reactivar és el Grup de Treball del 
Reglament Intern, que depèn absolutament del procés de participació per a 
l’elaboració d’unes noves normes reguladores que organitza la Regidoria de 
Participació i Districte, perquè considera que pot facilitar un paraigua més complex i 
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més coordinat amb altres espais de participació de la ciutat a partir del qual poder anar 
treballant sobre la reglamentació més interna en relació amb aquest marc general. 
Informa que preveuen començar aquest grup el 2017. 

El vicepresident informa que hi havia una proposta de treballar conjuntament amb 
Cooperació Internacional el tema del Grup de Treball Internacional, amb la idea de 
tractar el tema de Rússia, però que en aquests moments estan a l’espera de poder fer 
alguna acció que inclogui Rússia, perquè Cooperació els va informar que no era un 
país amb el qual es feia cooperació internacional, i que, per tant, el tema seria fer 
algun tipus d’acció que inclogui països amb els quals s’està fent cooperació 
internacional més Rússia. Remarca que cal veure amb quins elements i com es pot 
desenvolupar. 

La senyora Blanco comunica que, com a resultat de la participació en el Grup de 
Treball de la Gent Gran, van participar per segona vegada a la Convenció de les 
Persones Grans, que es va celebrar a Barcelona, com a persones grans LGTBI. 

A continuació, exposa que des del Departament de Participació, com a representant 
del Consell en relació amb la temàtica de Gent Gran, els han convidat a assistir a una 
reunió que se celebrarà aquí mateix el 25 de maig de 2016. Precisa que és una sessió 
de treball, conjuntament amb el Consell Assessor de la Gent Gran, sobre el tema de la 
desconstrucció d’estereotips i prejudicis sobre les persones grans, com ara l’edat, el 
gènere, la cultura, la situació de dependència, la religió, la malaltia, etcètera. Destaca 
que per primera vegada, tot i que ja s’han trobat alguna vegada amb el Consell 
Assessor de la Gent Gran, seran en una jornada conjunta intentant alçar la veu i ser 
visibles i ser presents dins del Grup de la Gent Gran, com a persones LGTBI grans. 

Així mateix, indica que la dinàmica d’aquesta sessió de treball és, en primer lloc, 
assistir a una representació d’una peça de teatre-debat i a continuació tenir el debat; 
després, elaborar unes conclusions amb les aportacions, les visions i les idees de les 
persones assistents. Quant a la programació, comunica que és la següent: benvinguda 
a càrrec de la senyora Laura Pérez, regidora de Cicle de Vida, Feminismes i LGTBI, 
presentació del projecte, representació de la peça teatral i, finalment, el debat. 

Per acabar, agraeix al Departament de Participació que els hagi convidat. 

El vicepresident comenta que, a proposta de la Vicepresidència, la secretària 
plantejarà una fitxa a les entitats per recollir la participació que tenen en diferents 
àmbits, perquè considera que és important visibilitzar la participació que tenen els 
membres del Consell LGTBI en altres xarxes. 

5. Presentació d’entitats que es volen incorporar al Consell Municipal LGTBI 

La secretària recorda que en el plenari extraordinari es van presentar tres entitats: 
Chrysallis, Ester Pérez i Cristina Fernàndez; Gayles TV, Maria Giralt, i Creación 
Positiva, María Luisa García, les quals van lliurar els seus estatuts i presenten els 
requeriments que des del Reglament es demana. A més, esmenta que van facilitar la 
presentació per escrit –que han tornat a adjuntar a les carpetes. Tot seguit, indica que 
ara haurien de saber la valoració dels membres del Consell d’aquestes tres entitats. 
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El vicepresident proposa, d’acord amb la dinàmica d’altres consells, que la presentació 
de les entitats es faci després que hagin passat el filtre de reglaments; és a dir, primer 
fer-ne l’aprovació a la Comissió Permanent i després presentar-les al Consell Plenari, 
perquè es pot donar el cas que alguna entitat es presenti i després es decideixi que no 
formi part del Consell per alguna raó concreta. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, vol saber què diu el 
Reglament respecte a aquest tema, perquè recorda que, abans de tancar el darrer 
procés, van entrar Generem i Afirma’t, si no ho recorda malament, sense cap 
preàmbul, senzillament s’hi van incorporar. És per això que no entén que ara s’hagi 
d’aprovar la incorporació de noves entitats. 

La secretària informa que el Reglament no especifica concretament com s’ha de 
desenvolupar la incorporació de noves entitats, per tant, cada consell acaba definint el 
seu procediment, que alguns l’estableixen en el Reglament i d’altres no. Constata que 
al Reglament d’aquest Consell està molt poc explicitat, cosa que els dóna la possibilitat 
d’organitzar-ho com la majoria o com tots acordin que s’han d’organitzar.  

D’altra banda, precisa que al plenari també es van presentar entitats que no eren 
associacions jurídicament establertes, i no van presentar estatuts, però que les van 
acceptar perquè van prioritzar que era un moment per obrir el Consell a noves 
maneres d’organitzar-se abans de poder tenir aquest nou marc de participació de la 
ciutat que ha de definir les normes potser més flexibles o més obertes o de manera 
diferent de com s’havia fet fins aquell moment.  

Per acabar, indica que haurien de pensar entre tots quina seria la manera més pràctica 
de poder discutir i debatre com valoren aquestes entitats i després portar-ho al plenari. 

El senyor Roqueta insisteix que altres entitats hi han entrat sense aquest plantejament 
d’ara, la qual cosa li sembla una mica confusa o que va en detriment d’algunes 
entitats. A més a més, considera que també, per exemple, en el Consell hi ha entitats 
que no són ben bé entitats, com ara Pandora, que fan molt bona feina fent tallers i 
coses concretes, però segurament no tenen una base associativa, no tenen una base 
social, ni tenen socis, i que caldria diferenciar entre una cosa i l’altra.  

La secretària manifesta que el que es planteja és el mateix que succeeix cada cop que 
es convoca des del Consell per qualsevol qüestió. Cada vegada, i segons el motiu de 
la reunió, s´ha de decidir a qui és convoca: els partits polítics, grups diversos o altres 
entitats que no són associacions. Remarca que és un tema que apareix moltes 
vegades de diferents maneres, diferents motius i espais de participació, entre aquests, 
l’acceptació de les entitats, i que, per tant, es tracta de buscar una manera constant i 
coherent fins que no s’hagi resolt la manera nova i definida de les normes. 

El senyor Roqueta afirma que els cal un reglament ja. 

La secretària exposa que és veritat que sempre s’ha fet una entrevista preliminar amb 
el secretari del Consell, s’ha demanat els estatuts, s’ha parlat dels objectius i de les 
motivacions per entrar al Consell i, després, s’ha presentat a la Comissió Permanent. 
Insisteix que es tracta de dir si volen seguir funcionant d’aquesta manera, si ho volen 
canviar, si volen treballar aquest tema a les normes reguladores, i buscar una 
coherència per fer-ho seguint uns criteris consensuats, perquè és veritat que s’han 
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donat diferències, com també amb altres col·lectius que no eren associacions 
pròpiament dites.  

La senyora Pilar Medrano, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais, 
comenta que fa més d’un any que parlen del tema del Reglament del Consell i que 
tenia entès que es faria un grup de treball. Per això pregunta si es farà ja, quina 
previsió de dates hi ha i com es farà. 

La secretària explica que, en aquests sis mesos que queden per acabar l’any, s’estan 
establint les normes generals a tota la ciutat i nous criteris per treballar en els consells, 
o sigui, una nova reglamentació que afectarà els reglaments interns de cada consell i 
la seva manera d’entendre la participació, i que, en aquest sentit, en l’àmbit intern 
començaran a treballar-ho en diferents reunions en les quals participaran els tècnics i 
els secretaris dels diferents consells de barri, de districte, dels consells sectorials.  

Pel que fa a la creació del grup de treball específic, es preveu iniciar-lo a partir del 
2017, però que, mentrestant, és interessant que puguin debatre quina és la millor 
manera de fer front als dilemes que puguin sorgir, perquè, a més, l’avantatge de tenir 
un reglament obert és que permet totes les possibilitats. 

La senyora Medrano pregunta si ara el que es farà serà conjuntament amb tots els 
altres consells per tenir una mateixa direcció, si això es farà a nivell tècnic i si, quan 
estigui fet, hi participaran les entitats o ja quedarà tancat. 

La secretària entén que hi haurà un marc prou ampli per després poder-se posicionar 
com a consell. Per això, destaca que el grup de treball tindrà una importància cabdal a 
l’hora de definir tot això. Comenta que no té més informació. Les secretaries dels 
diferents consells van tenir una primera reunió la setmana passada amb Participació i 
els van presentar el treball previst de manera general. S’anirà informant al Consell a  
mesura que, en futures reunions de treball amb les secretaries sectorials, es vagi 
concretant. 

El senyor XX comenta que, evidentment, hi ha un filtre tècnic i que no hi ha un filtre 
moral, però que aquest Consell és LGTBI, i, per tant, suposa que el Consell Plenari és 
qui fa el judici de si aquesta entitat que entra és LGTBI. En aquest sentit, pregunta on 
es discriminen les entitats que no són LGTBI de les que ho són, perquè hi ha moltes 
entitats que són més genèriques, unes que ho són menys, unes que van adreçades a 
tota la comunitat, i n’hi ha moltes, la majoria, que s’adrecen directament a la comunitat 
LGTBI. Opina que tot això crea unes barreres i uns límits, i demana si els posa la 
Comissió Permanent o qui els posa. 

La presidenta comunica que la idea és que la Comissió Permanent proposi al Consell 
Plenari l’acceptació de les entitats, que és com funcionen també altres consells. 
Reconeix que és complicat, que, de fet, aquestes normes s’estan treballant amb la 
Regidoria de Participació. En definitiva, creu que la proposta pot ser que la Comissió 
Permanent debati aquest currículum, a partir de les línies i del coneixement obvi que 
tenen de gairebé la majoria d’entitats que s’hi poden presentar, i que es faci una 
proposta de filtratge, decidir si han de venir les entitats a una comissió permanent a 
defensar la seva acceptació o si ho han de fer a través d’un currículum. 

El senyor Roqueta explica que la seva entitat forma part d’altres plataformes –no 
consells– i que, quan una entitat hi ha d’entrar, potser es demana, evidentment, qui és 
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aquella entitat, que l’avalin dues entitats més que estiguin treballant en el mateix àmbit 
i que tinguin una memòria d’activitats dels dos darrers anys. Remarca que la Comissió 
Permanent ha d’establir un mecanisme ràpid, perquè el que no pot ser és que unes 
entitats hi entrin i d’altres no; per exemple, que dues entitats, com a mínim, avalin 
l’entitat que hi vol entrar i que estigui treballant a la ciutat de Barcelona. És a dir, 
establir unes pautes que siguin mínimament objectives i coherents. Pensa que això ho 
poden decidir en aquesta sessió o en la propera.  

La presidenta puntualitza que la proposta del senyor Roqueta és que l’entitat sigui de 
la ciutat de Barcelona i que estigui avalada per dues entitats que ja formin part del 
Consell. A més, altres criteris serien currículum específic amb la comunitat LGTBI, o 
bé una memòria en l’àmbit específic LGTBI. Precisa que, d’acord amb aquests criteris, 
es valoraria a la Comissió Permanent i les entitats podrien expressar la seva opinió. 

El vicepresident comenta que li sembla discriminador el criteri dels avals i que la resta 
de criteris li semblen bé. 

Tot seguit, exposa que, a altres consells, es fa un primer filtre per veure si l’entitat 
compleix els criteris dels estatuts i de pertànyer a la ciutat, i si ja no compleix aquests 
dos requisits, ja no es trasllada a la Comissió Permanent. A tall d’exemple, indica que 
al Consell d’Immigració un dels requisits era que l’entitat no podia tenir caràcter polític. 
En tot cas, creu que posar massa filtres fa que la discussió perdi una mica de sentit. 

El senyor Emilio Ruiz Pérez, en nom del Casal Lambda, exposa que per fer una entitat 
es necessiten tres persones: el president, el secretari i el tresorer. Considera que, a 
més de tenir estatut jurídic, haurien de demanar que aquesta entitat tingui uns òrgans 
de representació i una base social darrere. Assenyala que a la Plataforma tenen el 
requisit que hi hagi un nombre de socis, col·laboradors i voluntaris que superi l’òrgan 
de registre de l’entitat. Apunta que, per exemple, hi ha una entitat que fa molts anys 
que està al Consell formada per una única persona en aquest moment.  

La senyora Medrano considera que el requisit dels avals és el més important, més que 
els papers i les memòries, ja que la confiança dels membres del Consell està per 
sobre de totes les memòries que algú pugui escriure. 

El senyor José Benito Eres i Rigueira, en nom del Grup d’Amics Gais, Lesbianes, 
Transsexuals i Bisexuals - GAG, opina que cal facilitar al màxim possible que tothom 
pugui participar al Consell i que, per tant, ell trauria el tema dels avals i dels estatuts. 
Considera que seria suficient que les entitats que treballin el marc LGTBI vinguessin a 
la Comissió Permanent a fer la presentació i a exposar què estan tractant.  

El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, també creu que hi ha una gran contradicció, atès que, 
d’una banda, s’està intentant posar una sèrie de reglaments i, de l’altra, s’accepta que 
entri gent molt treballadora, amb projectes, però que no tenen cap entitat jurídica, com 
li sembla que és el cas de Joves Trans. 

La presidenta precisa que, d’acord amb el Reglament, aquestes entitats entren en una 
altra categoria. 

D’altra banda, vol saber si es treu el requisit dels avals o no i quins criteris o requisits 
volen establir. 
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El senyor Roqueta manifesta que el requisit dels avals dóna més confiança, perquè 
treballen en àmbits diferents i no poden conèixer totes les entitats, però si una persona 
del Consell coneix aquesta entitat que hi vol entrar i l’avala, ja és una garantia. 

El senyor Eres insisteix a treure els avals i que les persones vinguin a la Comissió 
Permanent a explicar-se i presentar la seva memòria. Amb relació als avals, per la 
seva experiència, sap que no sempre funcionen, que hi ha entitats que aconsegueixen 
els dos avals per entrar i, després, no fan res en tot l’any, mentre que hi ha d’altres que 
els costa molt aconseguir-los i, quan hi entren, són de les que més treballen. 

La senyora Medrano exposa que, per exemple, l’associació Chrysallis és una 
associació molt jove i que, per tant, abans que demanar-los una memòria i altres 
coses, seria bo donar-los una mica de confiança, perquè estan començant i el que 
necessiten precisament és entrar-hi perquè se sentin recolzats per fer aquesta 
memòria que potser no tenen. En resum, manifesta que la línia dels avals va en aquest 
sentit, no demanar tants papers, sinó donar el suport i aval a aquesta gent que 
comença, perquè saben que s’estan constituint com ho han de fer i que són seriosos.  

La presidenta exposa que la memòria no tindria criteris, que la memòria la valorarien 
les entitats del Consell, que coneixen la història de Chrysallis o d’entitats més joves; és 
a dir, aquest serà al final l’espai, es posin els criteris que es posin, en què es valorarà 
si es vol que hi formin part i si aportaran res a l’espai de participació.  

El vicepresident creu que, en el cas de les entitats, s’ha d’utilitzar un criteri invers: fins 
que no es demostri alguna cosa que impedeixi que aquesta entitat sigui part del 
Consell, aquesta entitat entra al Consell. Matisa que alguna entitat pot aportar uns 
estatuts en què es diu que treballa en el tema LGTBI, una altra presentar una memòria 
que digui que treballa en el tema LGTBI o altres aportar uns avals, però que, al final, la 
valoració es fa a la Comissió Permanent i que, per tant, com més traves hi posin, pitjor. 

La presidenta concreta que, per tant, la valoració es faria a la Comissió Permanent 
d’acord amb uns criteris que serien presentar una memòria i que el seu àmbit 
d’actuació sigui la ciutat de Barcelona.  

La senyora Maria Gas comenta que el tema dels avals no és excloent, que el fet que 
algú de la Comissió Permanent digui que coneix aquesta entitat és un punt afegit, però 
no un filtre, no tenir un aval no impedirà que la Comissió Permanent valori l’entitat. 

La senyora Blanco considera molt important el tema dels avals i està d’acord amb el 
raonament de la senyora Medrano. Comenta que la seva entitat forma part del Fòrum 
Europeu de Grups Cristians LGTBI i que per entrar-hi cal aportar almenys dos avals. 

La presidenta constata que hi ha diferents posicionaments, que no hi ha acord en 
aquest punt i que ho han de resoldre. Per tant, demana que proposin en aquesta línia, 
però que no donin la seva opinió. 

El senyor Roqueta comenta que si una entitat vol entrar al Consell, segurament, si no 
la coneixen, s’aproparà a algunes de les entitats del Consell, com ha passat moltes 
vegades, perquè és difícil que parli amb totes; per tant, sempre és normal que hi hagi 
una entitat que tingui més referència que altres de la nova entitat.  



 

 

Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets Socials.  

 

 18 

La presidenta concreta que, aleshores, la proposta seria un punt intermedi, que no 
s’apropi només a la Secretaria del Consell, sinó que vingui també de la mà d’una 
entitat, i demana si hi ha algú que estigui en contra d’aquesta proposta.  

6. Informació temes d’interès per al CMLGTBI per part de la Presidència i la 
Vicepresidència 

La presidenta indica que aquest punt el farà molt ràpid, perquè pràcticament tota la 
gent del Consell es troba cada cap de setmana. Explica que, per exemple, s’han trobat 
a la conferència sobre les Rainbow Cities, que és una xarxa de ciutats europees a la 
qual ja havien celebrat l’entrada de Barcelona. Per això es va organitzar aquesta 
conferència, a la qual van assistir persones molt interessants per explicar diferents 
apostes de polítiques públiques respecte a temes diversos que actualment estan a 
debat també a la ciutat de Barcelona. Considera que la valoració, tant de presència 
com de l’aire que es respirava, va ser prou positiva i també que era un espai diferent, 
més d’anàlisi de polítiques específiques en temes que preocupen al col·lectiu.  

A continuació, exposa que es va presentar l’informe del Model d’acompanyament i 
assistència a persones trans de la ciutat de Barcelona, que s’està començat a editar. 
Així mateix, informa que volen editar també una sèrie d’informes i de recerques, com 
les de l’estudi 50+, que tinguin una línia fins i tot gràfica de l’Ajuntament, és a dir, crear 
tota una línia gràfica d’informes, d’estudis que es facin també des de la ciutat i que, per 
tant, es reconegui també aquestes recerques com a Barcelona en les aliances amb 
universitats, amb entitats i en la creació de coneixement. En aquest sentit, comunica 
que ja s’ha decidit fer la rajola de Barcelona amb l’Arquet de Sant Martí.  

D’altra banda, comunica que el GAG va presentar també el documental Lluitadores. 

El senyor José Benito Eres i Rigueira, en nom del Grup d’Amics Gais, Lesbianes, 
Transsexuals i Bisexuals - GAG, hi afegeix que també presenten una exposició de 
l’any passat a Cubelles que es titula Dins la diversitat.  

La presidenta constata que això ja no entra dins de l’apartat de Barcelona.  

Finalment, remarca que ha estat un mes intens, que s’han fet molts actes i que aquest 
mes de juny també serà intens. A continuació, dóna la paraula al vicepresident. 

El vicepresident, en primer lloc, comunica que, amb relació al cas Benítez, s’està 
seguint la línia que planteja el síndic de greuges, que és seguir la inhabilitació de les 
persones que van intervenir en els fets i en l’assassinat. 

En segon lloc, pel que fa al tema de les dates rellevants, manifesta que des de les 
entitats fan l’observació que l’acte del 17 de maig  s’organitzi d’una altra manera, que 
hi hagi un protocol més concret, perquè no hi hagi una foto com la de l’any passat, que 
tot l’acte estigui més ordenat i que realment sigui una recepció que estigui molt 
definida. Així mateix, constata que també és important establir quines dates és 
important que se celebrin i quines són rellevants per al Consell LGTBI.  

En tercer lloc, exposa que també és molt important l’impacte que tenen com a entitats 
en altres xarxes i altres àmbits, com també en quins àmbits que els interessen no hi 
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estan presents, com ara en el Consell de Benestar Social, en el qual no hi ha cap 
entitat que participi activament. 

D’altra banda, comunica que han demanat que els informin què passarà amb l’Oficina 
per a la No Discriminació, OND, i que es convidi a la directora de la Direcció de 
Serveis de Ciutadania i d’Immigració, Aida Guillén, perquè els plantegi quin serà 
l’esquema, com s’enfortirà el sistema, en quins àmbits es treballarà i si des de l’OND 
es treballarà sobre el tema de delits d’odi, per exemple.  

Quant al tema de la Llei 11/2014, exposa que, d’una banda, és cert que els grups de 
treball faran una feina molt important, però, d’altra banda, hi ha la part més de decisió 
política. En aquest sentit, explica que a la roda de premsa de la Generalitat es va fer 
un plantejament de subvencions per als ajuntaments en termes d’aplicació de la llei i 
que per això han formulat la consulta següent: «L’Ajuntament de Barcelona visibilitzarà 
que realment aquestes subvencions existeixen o no existeixen?», atès que altres 
ajuntaments han manifestat que aquestes subvencions realment no seran efectives.  

Per acabar, comenta l’existència d’una plataforma trans, que està treballant el model 
de no-patologització i està buscant adhesions a través d’una pàgina, que té a veure 
una mica amb fer una acció, d’una banda, d’incidència política i, de l’altra, de canvi en 
el model de no-patologització. Tot seguit, passa la paraula a la senyora Mar C. Llop 
perquè expliqui una mica més el tema d’aquesta plataforma.  

La senyora Mar C. Llop, en nom de Generem, exposa que fa mesos que algunes 
entitats (Generem, ACATHI, Joves Trans, Chrysallis) treballen en una queixa al Síndic 
de Greuges, amb testimonis, que tenen un marc jurídic treballat amb una advocada i 
que volen que els grups LGTBI s’hi adhereixin. Així mateix, assenyala que al manifest 
fan una exposició de la situació dels dos serveis de salut que tenen, Trànsit i la Unitat 
d’Identitat de Gènere de l’Hospital Clínic (UIG), de tots els desastres que han passat a 
la UIG i de les peticions. 

A continuació, explica que estan treballant amb els grups polítics al Parlament, que 
estan fent reunions amb Salut; en definitiva, estan sent molt actius amb la idea de fer-
ne la presentació a mitjan juny. És per això que els agradaria tenir com a signants les 
entitats i les persones particulars, també.  

D’altra banda, pregunta si la seva entitat, Generem, és al Grup de Treball Trans, ja que 
ho desconeix perquè no era a l’última reunió. 

La secretària li respon que no hi són perquè abans no existien i que, en tot cas, ja han 
comentat que en aquest grup el primer que faran és veure si s’actualitzen els 
membres, perquè és un grup de fa temps i potser alguna de les noves entitats s’hi 
podria incorporar. 

El vicepresident indica que, amb relació a la Llei 11/2014, caldria posar especial 
atenció en com algun dels serveis de la ciutat està donant atenció a persones LGTBI, 
com ara els albergs i altres elements. 

7. Torn obert de paraules 

La presidenta dóna la paraula al senyor Igual. 
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El senyor Joan Igual i Bracons, en nom de l’Associació Catalana d’Empreses per a 
Gais i Lesbianes - ACEGAL, exposa que fa uns mesos van tenir un petit problema: en 
un acte del Parlament no es va convidar una de les seves personalitats, el Jordi Petit, i 
sí que s’hi va convidar, a través del Casal Lambda, l’Armand de Fluvià. Així mateix, 
comunica que a la passada assemblea extraordinària de la seva entitat van aprovar 
per unanimitat fer membres d’honor de l’entitat tant el Jordi Petit com l’Armand de 
Fluvià, i que ambdós han acceptat aquesta designació, per la qual cosa, a partir d’ara, 
quan se’ls convidi a qualsevol acte institucional hi aniran en representació d’aquesta 
entitat. Amb tot, considera que això és donar-los poc relleu, perquè no es mereixen 
estar a la primera, segona o a la fila que li correspongui a la seva entitat, sinó que, 
com a persones de relleu d’aquest col·lectiu, haurien d’estar sempre a la fila 0. 

Per tot això, demana que, tant des del Consell Municipal com des del Consell 
Nacional, es faci un reconeixement d’aquestes persones en el sentit que les 
secretàries d’aquests consells agafin el compromís de tractar-los en els actes com si 
fossin una entitat i que se’ls convidi expressament tant l’un com l’altre. 

El senyor Emilio Ruiz Pérez, en nom del Casal Lambda, incideix que l’Armand de 
Fluvià no només és president d’honor del Casal, sinó que n’és un membre actiu, que 
se’l convida a tots els actes i a tots els que pot, amb els seus vuitanta-cinc anys, hi va; 
és a dir, que en cap moment hi ha hagut cap conflicte. 

La senyora Raquel de Haro, en nom de l’àmbit LGTBI de Comissions Obreres, informa 
que el dia 16, al matí, fan una jornada molt interessant a Comissions Obreres, que 
comptaran amb la col·laboració d’ACATHI, amb «Los libros vivientes», i d’activistes de 
l’àmbit LGTBI, els quals compartiran col·loqui amb delegats i delegades del sindicat; 
després, al migdia, amb els activistes del sindicat de la pel·lícula Pride visitaran la 
Ciutadella per explicar-los la història del monument de la glorieta de la transsexual  
Sonia i del triangle, i a la tarda, a l’Institut Francès, faran cine fòrum amb la projecció 
de la pel·lícula Pride i després un col·loqui precisament amb els activistes del sindicat 
miner, que han vingut especialment, amb la col·laboració del Casal Lambda. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, manifesta que el va 
sorprendre una mica com es va fer el Congrés de Ciutats Europees a la ciutat i veure 
la nul·la implicació des del Consell Municipal, cosa que no entén. Retreu que en cap 
moment, en cap espai, des del Consell Municipal no s’hagi parlat d’aquest congrés, 
que no s’hagi fet cap oferiment per veure què es podia fer des del Consell.  

La presidenta constata que sí que se n’ha parlat. Puntualitza que era una iniciativa 
molt enfocada a temes de política pública, amb el Gerard, la Universitat de Vic, en el 
marc de diferents accions que es fan des de la Regidoria, tant de Feminismes com de 
LGTBI, i que es va fer una aposta en l’àmbit internacional per la xarxa Rainbow i que 
les entitats han tingut el seu espai. 

El senyor Roqueta insisteix que ell parla de participació. 

La presidenta remarca que hi ha hagut un espai de participació.  

El senyor Roqueta no hi està d’acord. 

La presidenta suggereix que el senyor Roqueta potser volia estar a l’organització. 
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El senyor Roqueta ho nega; manifesta que han de ser capaços de fer autocrítica, i els 
demana que facin autocrítica. 

La presidenta respon que no comparteix el diagnòstic. 

El senyor Roqueta insisteix que segurament moltes entitats del Consell potser haurien 
pogut aportar-hi coses, que només és una autocrítica, res més. 

La presidenta explica que ella va estar més al taller, prenent nota, i que no es va sentir 
fora d’aquell espai. Creu que hi ha diferents espais i que aquest era molt orientat a 
projectar, com a ciutat de Barcelona, cap a altres regidories i altres tècnics 
d’ajuntament. En resum, opina que va ser una aposta molt potent i que es va intentar 
treballar perquè tothom tingués un espai, tot i que sí que anava molt enfocat amb la 
Diputació, amb un caràcter interinstitucional, però que han intentat fer un encaix i que 
al final el resultat ha estat molt bo.  

La senyora Paulina Blanco, en nom de la Fundació Enllaç, informa que aquest any el 
Fòrum Europeu de Grups Cristians LGTBI s’han reunit durant quatre dies a Göteborg i 
que han pogut parlar amb la persona responsable del col·lectiu LGTBI d’aquesta 
ciutat, a la qual va explicar que a Barcelona se celebraria aquest Congrés de les 
Rainbow Cities i aquesta persona es va mostrar molt interessada. Per això, els va 
enviar tota la informació del Congrés, el programa, etcètera, perquè pensa que potser 
en una propera edició també ells hi podrien participar.  

Per acabar, aclareix que sí que a la permanent i al plenari hi ha hagut informació 
respecte al pla, però que ho deia des del punt de vista personal, no des del punt de 
vista de l’Administració.  

La senyora Pilar Medrano, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais, els 
convida a la festa d’aniversari el diumenge 29 de maig al matí, al Palau Robert. 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 20.00 h.  

 

 

 

La secretària      Vist i plau 
La presidenta del Consell 

  


